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ABSTRACT

Detection of extended spectrum β-lactamases (ESBLs) is a major challenge for the 

clinical microbiology laboratory due to the variable affinity of these enzymes for 

different substrates and inoculums effect. The present study was designed to detect 

the ESBLs in  Pseudomonas aeruginosaisolates from hospitalized patientsand to 

evaluate their susceptibility pattern to antibiotics.

In  this  study,  350 specimens were  collectedincludingwound swabs,  eye swabs, 

nasal swabs, ear swabs, urine and sputum from hospitalized patientsin Khartoum 

State hospitals.  The specimens were cultured on appropriate culture media.The 

isolates  were  identified  by  their  colonial  morphology,  Gram’s  stain  and 

biochemicalidentification  tests  using  the  API  20E  identification  system.  The 

presence of ESBL enzymes weredetected by phenotypictechnique using double 

disc synergy and combined disc methods. TEM, SHV, and CTX-M genes were 

detected by polymerase chain reaction technique.

The results revealed that 65 clinical isolates of  Ps. aeruginosa were recovered. 

Only3(4.6%) of  the isolateswere  ESBL positivewhen examined by double  disc 

synergy test and combination disc test. Detectionof ESBLgenes by PCR showed 

that only the gene CTX-M waspresent. 

It is concluded that Ps. aeruginosa in general has ability to produce ESBLs as well 

as members of Enterobacteriaciae, but in limited cases. Further studies utilizing 

multiplex  PCR  for  the  detection  TEM,  SHV  and  CTX-M  genes  in  ESBL 

producing Ps. aeruginosa are highly recommended.
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المستخلص

ًال ًا كبير مختححبر الحيححاءالكشف عن إنزيمات البيتالكتام الممتححدة الطيححف يشححكل تحححدي  

ركححائزلتأثيرهحا علححى اهححذه النزيمححات و لمتغيححراتتقحارب السححريريةوذلك لالدقيقححة ال  

مختلفحححححححححححححححححححححححححححححححححححححححححححححةواللقاححححححححححححححححححححححححححححححححححححححححححححححات ال .

اكتام الممتدة الطيححف فححي الزائفححة للبيتاإنزيمات اصممت هذه الدراسة للكشف عن   

نمحا ط حساسحيتهاأفي بعض مستشفيات وليحة الخرطحوم وتقييحم مختلحف الزنجارية   

.للمضادات الحيوية

شحملت العينحات مسححاتمرضحى فحي مستشحفيات الخرطحوم.عينة من 350جمعت   

  و والقشع.  أسححتزرعت العينححات فححي اوسححاطوالبول، والنف والذن العين،  والجروح

 غذائيححة مناسححبة. وتححم التعححرف علححى الباكتيريححا المعزولححة بدراسححة الشححكل الظححاهري

ومحن ثحم أسحتخدمت للكشحفللمستعمرات وصباغة جرام والختبارات الكيموحيويحة.   

وتشمل هذه الختبارات فحص المضححادات. عن انزيمات الطيف الممتد  للبيتالكتمات  

تفاعححل البلمححرةالكشححف عححن ذلححك باسححتخدام التوصيف الجححزيئي. وقححد تححم الحيوية و  

الحوراثي و هحى تقنيحة للكشحف عحن وجحودالمتسلسل  TEM،  SHV CTX-Mو  وهحي  

المسؤولة عن إنتاج الطيف الممتد  للبيتالكتماتالنزيمات  ..

لبيتححاوأن ثلثة منها منتجة لنزيمات ا  نوع من انواع الزائفات 65أظهرت النتائج عزل  

اكتام الممتدة الطيف. أظهرت الدراسة بغرض الكشف عن الجينححات المسححئولة عححنل  

وجود الجينهذه الجينات باستخدام تقنية تفاعل  البلمرة المتسلسل   CTX-M  فقط. 

 خلصحت الدراسحة إلحى أن الزائفحة الزنجاريحة منتجحة لنزيمحات البيتحا لكتحام الممتحدة

 الطيف كما هححو الحححال عنححد عائلححة المعائيححات وأن دراسححات إضححافية مطلوبححة بشححدة
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TEM  للكشححف عححن الجينححات SHV و CTX-M  و تقنيححة تفاعححل  البلمححرةباسححتخدام    

.المتسلسل المتعدد
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